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عضو انجمن تولیدکنندگان 
ل�وازم خانگ�ی گف�ت: رفع 
کالاهای  واردات  ممنوعی�ت 
لوکس با سیاست دولت مبنی 
ب�ر حمایت از تولید داخل در 

تناقض است.
در  فری��وری  محمدرض��ا 
گفت وگو با فارس اظهار داشت: 
تاکن��ون ک��ه واردات کالاه��ای 
مش��مول گروه دهم ممنوع بود، 
برخی واردکنن��دگان با دریافت 
مجوز موردی، نسبت به واردات 
این کالاها اقدام می کردند و حال 
با مطرح ش��دن بحث آزادسازی 
لوکس، قطعاً  واردات کالاه��ای 
می��زان واردات ای��ن محصولات 

افزایش خواهد یافت.
وی ادامه داد: واردات کالاهای 
لوکس ع��اوه بر ارزب��ری برای 
کش��ور، اش��تغال زایی را نیز در 

کشور کاهش خواهد داد.
فریوری تأکید کرد: آزادسازی 
واردات کالاه��ای گ��روه دهم به 

ضرر بخش تولید است.
فریوری در ادامه در خصوص 
وضعیت تأمین ارز برای واردات 

مواد اولیه تولید نیز گفت: تأمین 
ارز ب��رای واردات م��واد اولیه از 
کش��ورهای چین، هند و ترکیه 
از طریق اتاق مبادلات از 45 روز 

پیش متوقف است.
این کارشناس بخش صنعت 
حاض��ر  ح��ال  در  داد:  ادام��ه 
تأمین م��واد اولیه ب��رای تولید 
با مش��کل روبرو اس��ت و بیشتر 
نیاز صنعتگ��ران از طریق چین، 
کره، ترکیه و هندوستان تأمین 
می ش��ود که البت��ه پرداخت ارز 

این کشورها نیز با مشکل روبرو 
شده است.

وی با اشاره به برخی مشکات 
در زمین��ه ترخی��ص کالا و مواد 
اولی��ه تولید از گم��رک، گفت: 
سال گذشته س��امانه مشترکی 
بی��ن بانک ها و گم��رک تعریف 
شد که براساس آن با اعام مبدأ 
حواله پول، گمرک مجوز ترخیص 
را ص��ادر می ک��رد، ولی در حال 
حاضر این سیس��تم دچار نقص 
شده و روند کار کند شده است.

فری��وری ب��ا تأکید ب��ر لزوم 
تس��ریع در ترخیص م��واد اولیه 
م��ورد نیاز بخ��ش تولید، گفت: 
این اقدام، محدودیت های موجود 
برای صنعتگران را کاهش خواهد 

داد.
گفتنی است چند روز پیش 
دولت یازدهم مصوب کرد که آن 
دسته از وارد کنندگان کالاهای 
اولویت 10 )لوکس( که کالاها را 
وارد گمرک ها کرده و دارای قبض 
انبار نیز هستند می توانند اقدام به 

ثبت سفارش واردات کرده و پس 
از آن کالاها را از گمرک ترخیص 

کرده و روانه بازار کنند.
همزم��ان ب��ا لغو مش��روط 
ممنوعیت ثبت سفارش کالاهای 
اولویت 10 زمزمه هایی مبنی بر 
لغو دائمی ممنوعیت واردات این 
دسته از کالاها در آینده نزدیک 

به گوش می رسد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در تازه تری��ن اظه��ارات خود در 
تبریز اعام کرد، براساس مصوبه 
جدید دول��ت ترخیص کالاهای 
اولویت 10 از گمرک با پرداخت 
سود بازرگانی برابر در حال انجام 
است. وی همچنین وعده داده که 
ممنوعیت اختصاص ارز به واردات 
کالاهای اولویت 10 نیز به زودی 

برداشته خواهد شد.
ای��ن در حال��ی اس��ت ک��ه 
دولت قبلی با ممنوعیت واردات 
کالاه��ای لوک��س در پی تأمین 
ارز ب��رای کالاهای ضروری و نیز 
حمای��ت از تولید داخلی بود. اما 
ظاهراً این مصوبه دولت قبلی در 

دولت جدید لغو شده است.

اعتراض انجمن تولیدکنندگان
به آزادسازی واردات کالاهای لوکس

یک اس�تاد اقتص�اد تاکید 
کرد رابطه ب�ا آمریکا منجر به 
کاه�ش تحریم های بین المللی 

نمی شود.
کارش��ناس  رزاق��ی  ابراهی��م 
اقتصادی در گفت وگو با فارس در 
پاس��خ به این سؤال که آیا ارتباط 
ب��ا آمریکا منجر به رف��ع یا بهبود 
مش��کات اقتصادی ایران خواهد 
ش��د، گفت: در زمانی ک��ه ظاهراً 
هیچ مشکلی در اقتصاد ایران نبوده 
مش��کات به معنای واقعی وجود 
داشته اس��ت. به عنوان مثال تا دو 
سال پیش که بحث تحریم ها تا این 
اندازه جدی نب��ود واردات ایران از 
12 میلیارد دلار سال های 66-68 
به 100 میلیارد دلار افزایش یافته 
بود ک��ه این افزایش واردات از 12 
به 100 میلیارد دلار نشان دهنده 
بیشتر شدن وابستگی اقتصاد ایران 

بوده است.
وی اضافه کرد: اگر برای مقابله 
با تحریم ه��ای بین المللی با تکیه 
بر ت��وان داخل��ی ب��ه خودکفایی 

می رس��یدیم و به ج��ای واردات، 
تولیدات را افزای��ش می دادیم که 
البته هنوز هم برای انجام این کار 
دیر نشده به کشوری مستقل بر پایه 
اقتصاد مقاومتی تبدیل می شدیم.

این استاد اقتصاد اظهار داشت: 
در ای��ن مدت ن��ه تنه��ا از لحاظ 
اقتصادی مس��تقل نش��دیم بلکه 
در مس��یری پی��ش می روی��م که 
امیدواریم غربی ها نفتمان را بخرند 
و بعد م��ا از طری��ق ارز حاصل از 
ف��روش نف��ت، محص��ولات مورد 

نیازمان را از آنها خریداری کنیم.
رزاقی گفت: این مس��یر دقیقا 
هم��ان وضعی اس��ت ک��ه موجب 

آس��یب پذیری اقتصاد ایران شده 
اس��ت و ادامه این روند نیز چیزی 
متف��اوت از گذش��ته اقتصاد ایران 

نخواهد بود.
وی اظه��ار داش��ت: اینک��ه با 
وابس��تگی ب��ه غ��رب در پی حل 
مش��کات اقتصاد ایران باشیم در 
واقع یک برداشت بسیار خوشبینانه 

از اوضاع اقتصاد بین الملل است.
استاد بازنشسته دانشگاه تهران 
بیان داشت: اقتصاد بین الملل دچار 
یک بحران اساس��ی است و به این 
س��ادگی نمی توان��د از این بحران 
بیرون بیاید. ای��ن بحران به جلب 
توج��ه دیگران نیازمند اس��ت که 

یک��ی از راه های جلب توجه ایجاد 
دشمن است.

رزاقی گف��ت: غربی ها ایران را 
به عنوان دش��من انتخاب کرده اند 
زیرا ایران به لحاظ سیاسی مستقل 
است و بیداری اسامی را به وجود 

آورده است.
وی اف��زود: افق دی��د غربی ها 
تجزیه کردن ایران اس��ت ولی در 
کوتاه م��دت می خواهند حیثیت 
ایران را ناب��ود کنند و به جهانیان 
بگویند که کشوری که می خواهد 
با آمریکا س��ازش کند جزء الگوی 

بیداری اسامی نیست.
این کارشناس اقتصادی اظهار 
داش��ت: فک��ر نمی کن��م رابطه با 
آمریکا منجر به کاهش تحریم های 
بین المللی ش��ود و ش��رایطی که 
گذاش��ته اند اص��اً قاب��ل تحق��ق 
نیس��ت همچنین اگر شرایط آنان 
را بپذیریم حتماً ش��رایط جدیدی 
خواهند آورد که از جمله آن شرایط 
می تواند کمک نکردن به سوریه و 

حزب الله باشد.

رزاق��ی گف��ت: انق��اب ایران 
یک ن��وآوری بود و انق��اب ایران 
عدالت خواه است، نفی این مسائل 
در اص��ل نفی ایران خواهد بود که  

این پذیرفتنی نیست.
وی اظهار داش��ت: مس��ئولین 
کشور باید به توانمندسازی داخلی 
از طریق اقتصاد مقاومتی و استقال 
اقتصادی بپردازند و مانع صادرات 

نفت خام و مواد  اولیه شوند.
این کارشناس اقتصادی تصریح 
کرد: مدیران و مسئولان کشور باید 
هر کدام طبق برنامه هدفش��ان را 
دنبال کنند نه اینکه این دس��ت و 
آن دست کنند، زمان را هدر دهند 
و منتظر آمریکا و غرب شوند که به 

ما رحم کنند و نفتمان را بخرند.
رزاقی گفت: این انتظارات کمی 
شرایط را برای ما سخت تر می کند، 
امیدوارم مسئولین به طرفی بروند 
که زودتر بتوانیم از توانمندی های 
داخلی استفاده کنیم و نگذارند که 
بیش از این آس��یب پذیری اقتصاد 

ایران افزایش یابد.

یک استاد اقتصاد:

رابطهباآمریکامنجربهکاهشتحریمهایبینالمللینمیشود

رئیس س�ازمان هواپیمایی با اشاره به تهیه مقدمات آزادسازی نرخ بلیت هواپیما گفت: 
نگران ارائه خدمات به مناطق محروم پس از آزادسازی نرخ ها هستیم.

حمیدرضا پهلوانی با اشاره به تحمیل برخی منابع از سوی دولت به ایرلاین ها گفت: باید این منابع 
از ایرلاین ها جدا شود و عرصه برای ایجاد رقابت فراهم باشد.

معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه سال گذشته برای نرخ گذاری دو پارامتر بالایی و پایینی 
انتخاب کردیم، گفت: تنوع قیمت در ساختار وضعیت موجود ایرلاین ها وجود دارد.

رئیس سازمان هواپیمایی تصریح کرد: کف قیمت ها را برداشته ایم و عرصه رقابتی را برای متنوع سازی 
قیمت ها فراهم کرده ایم.

پهلوانی تصریح کرد: سال گذشته در قالب برنامه سه ماهه، نرخ بلیت میانگین 65 درصد افزایش 
یافت که این به دلیل نوسان اخیر ارزی و افزایش نرخ سوخت بود.

به گزارش فارس، رئیس س��ازمان هواپیمایی کشوری با بیان اینکه بسترهای آزادسازی نرخ بلیت 
فراهم شده است، گفت: اگر اتفاقی در آزادسازی نرخ ها انجام شود، حداکثر پروسه یک ساله خواهد بود 

و پس از آن طبق پیش بینی ها، قیمت ها به میزان کنونی نزدیک می شود.
کاپیتان پهلوانی با بیان اینکه کف قیمت برای ایرلاین ها برداشته شده است، گفت: در مسیرهای 

یکسر خالی، ایرلاین ها می توانند برای جلب مسافر نرخ ها را کاهش دهند.

وی با اشاره به فعالیت 54 فرودگاه در کشور گفت: نگرانی ما پس از آزادسازی نرخ ها، ارائه خدمات 
به مردم در مناطق محروم است.معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: هر جا که صنعت هوایی فعال 

باشد، پارامتری برای نشان دادن قدرت اقتصادی منطقه است.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری افزود: هم اکنون هواپیماهایی که نرخ های متفاوتی در مورد ارزش 
هواپیما دارند، با قیمت های بلیت یکسان مواجه هستند و این منصفانه نیست، زیرا نرخ های تکلیفی برای 

هر نوع هواپیما موجب می شود، شرکت ها نوسازی ناوگان را در دستور کار قرار ندهند.
وی با تاکید بر اینکه آزادسازی نرخ ها به ارتقای خدمات می انجامد، گفت: در حال حاضر شرکت های 

توانمند متفاوتی داریم که عرصه رقابت برای آنها به دلیل تکلیفی بودن نرخ ها توجیه پذیر نیست.
وی اضافه کرد: اگر این عرصه رقابتی به گونه ای شکل گیرد که مردم ارتقای خدمات را حس کنند، 
از آن استقبال خواهند کرد.رئیس سازمان هواپیمایی کشوری افزود: حدود 60 درصد هزینه ایرلاین ها 

با توجه به ساختار هواپیماهای آنها ارزی است.
وی با بیان اینکه متوس��ط س��ن ناوگان 22/8 سال است گفت: امسال 22 فروند هواپیما به ناوگان 
هوایی کشور افزوده شد.پهلوانی با بیان اینکه از ابتدای امسال تاکنون 160 میلیون تومان حق مسافر را 
به خودش بازگرداندیم، اضافه کرد: 4 درصد کل ترابری مسافری در کشور بر عهده حمل و نقل هوایی 

است که از این رقم تعدادی از مسافران، کارمندان دولت و بقیه هم مردم عادی هستند.

پهلوانی:

نگرانارائهخدماتبهمناطقمحرومپسازآزادسازینرخبلیتهواپیماهستیم

انجمن  عضو هیئت مدیره 
مهندسان راه و ساختمان ایران 
ثبات بازار مس�کن در ماه های 
آین�ده را پیش بین�ی ک�رد و 
گفت: فعلا در بازار مسکن رکود 

تورمی ادامه دار است.
در  ش��یبانی اصل  منوچه��ر 
گفت و گو با )ایسنا( با اشاره به این 
که ابتدا باید برنامه های اقتصادی 
دول��ت جدی��د آغاز ش��ود تا پس 
از آن تاثی��رات خ��ود را ب��ر بازار 
مس��کن گذارد، اظهار کرد: عاملی 
که بازار منتظ��ر تغییر و خروج از 
این وضعیت اس��ت، به زودی رخ 

نمی دهد.
ب��ه گفت��ه وی، تغییراتی که 
بازار مس��کن در انتظار اس��ت به 
صورت مح��دود رخ می دهد اما تا 
پایان سال تغییر چندانی در بازار 

مسکن نداریم.
افزایش  تاکید کرد:  ش��یبانی 
س��اخت و س��ازها و تاثیر آن ها بر 
کاهش قیمت مس��کن به گونه ای 
اس��ت که باید تورم هنگام ساخت 
نیز در نظر گرفته ش��ود و قیمت 
ساخت مس��کن بسته به تغییرات 
قیمت مصالح س��اختمانی و تورم 

عمومی است.
وی ب��ا بیان اینکه س��اخت و 

سازها روال عادی و متعادلی ندارد، 
افزود: افزایش س��اخت و ساز در 
کش��ور متعادل نیست به گونه ای 
که مس��کن مهر ساخته شده اما 

ساکنین زیادی ندارد.
عض��و هیئت مدی��ره انجمن 
مهندس��ان راه و ساختمان ایران 
با اش��اره به خال��ی ماندن برخی 
واحده��ای مس��کونی همچ��ون 
مسکن مهر در کشور گفت: قشر 
متوس��ط شهرنش��ین ک��ه محل 
کارشان در کان شهرها است هم 
حاضر به خروج از شهر نیستند و 

هم قدرت خرید و س��اخت و ساز 
مسکن در کان شهرها را ندارند و 
این یکی از مهمترین مش��کات 
مسکن در سال های اخیر شده که 
عده زیادی مجبور به اجاره نشینی 

شده اند.
افزایش مدت اجاره 

مسکن دستوری نیست
رئیس اتحادیه مشاوران اماک 
ب��ا بیان ای��ن ک��ه افزایش مدت 
اجاره مس��کن دس��توری نیست، 
گفت: اج��رای این برنامه تنها در 
صورت وجود مشوق های مالیاتی 

امکان پذیر است.
مصطف��ی قلی خس��روی در 
پاس��خ به این س��ؤال که وزیر راه 
و شهرسازی گفته برنامه ای برای 
افزایش مدت اجاره مسکن دارد، 
به خبرگزاری فارس افزود: افزایش 
م��دت اجاره مس��کن دس��توری 
نیس��ت، چ��را ک��ه ش��رع اجازه 

نمی دهد این کار انجام شود.
مال��ک  ب��ه  داد:  ادام��ه  وی 
نمی ت��وان اجبار کرد ک��ه واحد 
مس��کونی خود را 3 س��اله اجاره 
بدهد، چرا که این طرح قبا یک 

بار مطرح شد و علما و فقها اعام 
کردند این موضوع شدنی نیست.

خس��روی اظهار داش��ت: اگر 
امتیازی برای افزایش مدت اجاره 
مس��کن داده ش��ود، می توان به 

اجرای آن امیدوار شد.
وی اضافه ک��رد: بنابراین اگر 
امتی��ازی مث��ل کاه��ش مالیات 
مطرح باشد، باید ابتدا این امتیاز 
و تسهیات از وزارت امور اقتصادی 
و دارای��ی اخ��ذ ش��ود، آن وقت 
می توان به موفقی��ت اجرای این 

طرح امیدوار بود.
رئیس اتحادیه مشاوران اماک 
ادام��ه داد: اگر به عنوان مثال در 
این امتی��از مالیات��ی، مالکی که 
دو واحد مس��کونی را اجاره داده 
ع��اوه ب��ر این که ای��ن دو واحد 
مس��کونی از مالیات معاف شود، 
در جای دیگری شرکت یا مغازه ای 
دارد، آنجا هم 10 درصد تخفیف 
معافیت مالیاتی داش��ته باش��د، 
می توان��د به اج��رای طرح کمک 
کند. خسروی اضافه کرد: در این 
وضعی��ت مالک اختیار دارد که از 
این امتیاز استفاده کند، یا نکند و 
در این صورت افزایش مدت اجاره 
مسکن هم به نفع مالک و هم به 

نفع مستاجر است.

یک مسئول پیش بینی کرد

ادامهثباتقیمتمسکندرماههایآینده

مع�اون حقوق�ی بان�ک مرک�زی ش�رایط جدی�د رفع 
ممنوع الخروجی بدهکاران بانکی را اعلام کرد.

حبیبی گفت: براساس بخشنامه جدید بانک مرکزی درخصوص 
رفع ممنوعیت بدهکاران بانکی حداقل مبلغ اعمال ممنوعیت خروج 

از 50 میلیون به 200 میلیون تومان افزایش یافت.
وی اظهار داش��ت: اشخاصی که بدهی آنها به سیستم بانکی بر 
اس��اس سوابق مندرج در بانک های عامل بین 50 تا 200 میلیون 
تومان اس��ت، لزوما باید از سوی بانک عامل رفع ممنوعیت خروج 

شوند.
معاون حقوقی و امور مجلس درخصوص ابهام بانک ها پیرامون 
بخشنامه قبلی که در همین رابطه به بانک ها اباغ شده بود، گفت: 
اشخاص حقوقی، تعهد اسناد تعهدآور و اوراق بهادار اشخاص حقوقی 
را برعه��ده گرفته و ظهر اوراق را به عنوان ضامن امضاء می کردند، 
اما هنگامی که مدیر از شخص حقوقی منفک شده و مدیر جدید 
جایگزین وی می گردد، مدیر قبلی صرفا نقش ضامن را داش��ته و 
متعهد محسوب نمی شود و بنابراین ضامن ممنوع الخروج نخواهد 

شد.
وی اظهار داشت: مدیران قبلی که به اعتبار امضاء ظهر اسناد، 
ممنوع الخروج ش��ده اند باید رفع ممنوعیت برای آنان اجرا شده و 

مدیران فعلی جایگزین آنها شوند.
حبیبی با بیان اینکه در بخشنامه جدید به بانک ها تاکید شده 
اس��ت که از ممنوع الخروج کردن بدهکاران به عنوان آخرین ابزار 
استفاده نمایند، تصریح کرد: طی این بخشنامه اباغی، بانک ها تنها 
برای افرادی درخواس��ت ممنوع الخروجی می کنند که وثیقه قابل 
قب��ول در بان��ک ندارند و قبل از انجام آن، بانک ها باید تمام تاش 
خود را از طریق مراجع قضایی و اداری به کار گرفته و در نهایت و 
در صورت عدم حصول نتیجه مثبت، از این بخشنامه استفاده کنند.
معاون حقوقی و امور مجلس بانک مرکزی اعام کرد: در صورت 
عدم قبول مستندات ارائه شده مربوط به بدهکاران توسط بانک ها، 
بانک مرکزی پنج روز به بانک عامل فرصت می دهد، اگر بانک مذکور 
مبادرت به رفع ممنوع الخروجی ننماید، بانک مرکزی راسا در این 
زمینه اقدام می کند و این مسئله امتیاز منفی برای آن بانک را در 

پی خواهد داشت.
وی پیرامون نحوه پیگیری عدم اجرای بخش��نامه جدید برای 
افراد از س��وی بانک عامل اظهار داشت: اداره دعاوی حقوقی بانک 
مرکزی همیش��ه آماده دریافت شکایات افراد با مدارک قابل قبول 
است؛ لیکن این گونه موارد را نمی توان به صورت تلفنی برطرف نمود 
و رس��یدگی به آن نیازمند بررسی اسناد، مدارک و سوابق موضوع 
بوده و باید از طریق مکاتبه یا پیگیری حضوری حل و فصل شود.

شرایط جدید رفع ممنوع الخروجی 
بدهکاران بانکی اعلام شد

معاون وزیر صنعت 
اعلام کرد

دلایل کاهش 
صادرات 
غیرنفتی

انتقاد یک فعال اقتصادی
 از اظهارات ارزی رئیس کل بانک مرکزی

رئیس کمیسیون واردات اتاق بازرگانی ایران با انتقاد از 
اظهارات رئیس کل بانک مرکزی گفت: آقای سیف لطفا برای 

ارز نرخ اعلام نکند.
مجیدرضا حریری در گفت وگو با ایسنا در مورد واکنش دولت 
در راستای کاهش نرخ ارز و تاش آن برای ثبات نرخ ارز در رقمی 
بالای 3000 تومان اظهار کرد: یکی از منابع تامین کسری بودجه 
دولت ها می تواند ارز گران باشد چون دولت با بالا نگه داشتن نرخ 
ارز می تواند ارز را با ریال بالاتری به فروش برساند هرچه ارز گران تر 

باشد کسری بودجه دولت تامین می شود.
وی با بیان این که این سوال به وجود می آید که آیا اقتصاد ما 
می تواند با استفاده منبع تامین کسری بودجه با فروش ارز گرانتر، 
فشار تحمیل گرانی را تحمل کند خاطرنشان کرد: در اولین جلسه 
ش��ورای گفت وگو به رئیس کل بانک مرکزی گفتم که شما دیگر 
مدیرعامل یک بانک تجاری نیستید؛ شما خزانه دار مملکت شده اید 

و هر حرف شما ممکن است معیشت مردم را به خطر بیندازد.
رئیس کمیس��یون واردات اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: اگر 
قرار باش��د کسی را داشته باش��یم که با هر حرفش بازار را به هم 
بزند دیگر چه نیازی به آوردن رئیس جدید بانک مرکزی داشتیم.
وی با تاکید بر این که موضوع هفته پیش که رئیس کل بانک 
مرکزی با یک جمله خود نرخ ارز را به بالای 3000 تومان رساند 
باید تجربه ای برای او شود، خاطرنشان کرد: سیف باید از این تجربه 

استفاده کرده تا به تاثیر سخنانش در سفره های مردم پی ببرد.
به گفته حریری، برای همه دولت ها و به ویژه در کشور خودمان 
که عرضه کننده و مصرف کننده اصلی ارز خود دولت است قاعدتا 
در کوت��اه مدت تعیین نرخ ارز در بازار آزاد می تواند متاثر از خود 

دولت ها باشد.
وی در پایان با تاکید بر این که تمام فعالیت های دولت، مردم و 
حتی نهادهای نظامی باید رفاه و آسایش عموم مردم باشد، اظهار 
کرد: اگر در این میان کس��ی خارج از نت در ارکستر بنوازد تاش 
دیگر اعضا را به هدر می دهد. این موضوع مصداق حرکت جمعی 

در راستای ثبات نرخ ارز است.
گفتن��ی اس��ت رئیس کل بانک مرکزی ب��ه تازگی و در حالی 
که مردم پس از مدت ها ش��اهد کاهش قیمت دلار به زیر 3000 
توم��ان بودند به یکباره اعام کرد که قیمت 3000 تومان حداقل 
نرخ دلار است که همین موضوع سبب افزایش قیمت دلار به بیش 

از این رقم شد.

معاون وزی�ر صنعت، معدن و 
تج�ارت دلایل کاه�ش صادرات 

غیرنفتی را اعلام کرد.
حمی��د صاف��دل در گفت وگو با 
ف��ارس، درخصوص دلای��ل کاهش 
صادرات غیرنفتی اظهار داش��ت: در 
آمارهای 5 ماهه نسبت به مدت مشابه 
با احتساب به میعانات 8 درصد کاهش 
و بدون احتس��اب میعانات 6 درصد 

کاهش صادرات داشته ایم.
وی افزود: در این مدت به لحاظ 
وزنی با افزایش صادرات مواجه بودیم.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت 
یکی از دلایل کاهش صادرات را تغییر 
ترکی��ب کالای صادرات��ی اعام کرد 
و گف��ت: عمدتا صادرات م��ا در این 
مدت ماده اولی��ه و ماده خام معدنی 
بوده اس��ت که وزن زیاد داش��ته اما 
به لحاظ ارزش��ی کالای کم ارزشی به 

حساب می آید.
صاف��دل گفت: دلیل دوم نگرانی 
صادرکنندگان از موضوع سررس��ید 
تعه��دات ارزی ب��وده ک��ه در دولت 
گذش��ته بر این موضوع تاکید ش��ده 

است.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت 
دلیل سوم را نیاز به تامین ماده اولیه و 
همچین گروه های تولیدی اعام کرد 
و گف��ت: خطوط اعتباری فروش��نده 
در ش��رایط تحریم ها به راحتی قابل 
دس��ترس نبوده و همین موضوع نیز 
از دلایل کاهش صادرات غیرنفتی به 

شمار می آید.
وی درخص��وص اظهارنظر وزیر 
صنع��ت درباره کم اظه��اری گمرکی 
ارزی  تعه��د  صادرکنن��دگان گفت: 
یکی از دلایلی اس��ت که باعث شده 
م��وارد  برخ��ی  در  صادرکنن��دگان 
کم اظهاری صادراتی داش��ته باش��ند 

که این موضوع نیاز به تحلیل دارد.
معاون وزیر صنعت در پاس��خ به 
سوالی درخصوص اینکه صادرکنندگان 
ب��ه نام دیگران صادرات خود را انجام 
می دهن��د اظهار داش��ت: ش��رایط و 
اسناد تجاری توامان با نگرانی است و 
مواردی نظیر تعهد برگشت ارز، مالیات 
صادرات می  تواند منجر به جابه جایی 

تجارت به افراد مختلف شود.
وی اف��زود: گزارش هایی از اتاق 
بازرگانی دریافت کرده ایم درخصوص 
اینک��ه تمایل تجار برای اس��تفاده از 
کارت دیگران افزایش یافته لذا کمیته 
کارشناس��ی در این خصوص تشکیل 
شده است تا قانون کارتهای بازرگانی 

مورد تجزیه و تحلیل قرار گیرد.
وی ب��ا تاکید ب��ر اینک��ه قانون 
کارته��ای بازرگانی بای��د تغییر کند 
گف��ت: تغییر این کارته��ا در اولویت 
رس��یدگی ق��رار دارد و این موضوع 
یکی از مواردی است که باعث تسهیل 

تجارت می شود.
تس��هیل  صافدل گفت: موضوع 
تج��ارت و همچنی��ن عوامل موثر بر 
آن در کمیته ای که در وزارت صنعت 
برای بررسی برنامه 100 روزه تشکیل 
شده در حال بررسی است لذا حداکثر 
تا نیمه آبان ماه می توانیم خروجی این 

بررسی ها را اعام کنیم.
وی اف��زود: بای��د توجه داش��ته 
باش��یم که در بس��یاری از کش��ورها 
تج��ارت ب��ر مبن��ای کارت بازرگانی 
ص��ورت نمی گیرد و اصا تجار کارت 

بازرگانی ندارند.
صاف��دل درخص��وص لغو پیمان 
سپاری ارزی گفت: لغو پیمان سپاری 
ارزی همان طور که وزیر صنعت اعام 
کرده اس��ت یکی از مواردی است که 
کار کارشناسی بر روی آنها آغاز شده 
اس��ت و در برنام��ه 100 روزه به آن 

رسیدگی می شود.
ممنوعیت ه��ا  درخص��وص  وی 
و محدودیت ه��ای صادرات��ی گفت: 
ممنوعیت های صادراتی به یک لیست 
حداقلی تقلیل یافته و عمدتا کالاهایی 
که در این لیس��ت قرار دارند یا مواد 
اولیه هس��تند و یا کالاهای اساس��ی 
نظیر گندم، جو، ذرت، کنجاله و شکر 

خام است.
وی درخصوص مطالبات گذشته 
جوایز صادراتی گفت: در سال 91، 60 
میلیارد توم��ان از محل درآمد مازاد 
نفتی ب��رای جوایز صادراتی پرداخت 

شده است.
معاون وزی��ر صنعت درخصوص 
مطالبات نقدی جوایز صادراتی گفت: 
رقمی در حدود 350 تا 360 میلیارد 
تومان اس��ت ک��ه ما این رق��م را در 
بودجه سال 93 پیش بینی می  کنیم 

تا پرداخت شود.
وی درخصوص مرک��ز مبادلات 
ارزی و نق��ش آن در ح��وزه تجارت 
خارج��ی گف��ت: این مرک��ز با هدف 
مدیری��ت ارز از عرضه کنن��ده ارز به 
متقاضی ارز تشکیل شد و در شرایط 

خاص خودش نقش موثری داشت.
صافدل گفت: من معتقدم نرخ ارز 
باید به صورت مدیریت ش��ده شنارو 

باشد و منجر به ثبات ارز شود.

مدیرعامل توانیر گفت: از ابتدای س�ال گذش�ته تاکنون 
حدود 30 میلیارد تومان کابل مسی از شبکه برق کشور به 

سرقت رفته است.
همای��ون حائری در گفت وگو با مهر ب��ا اعام  اینکه هم اکنون 
بخش عمده کابل دزدی در ش��بکه برق از س��یم های مسی است، 
تصریح کرد: از این رو با هماهنگی تمامی شرکت های برق و توزیع 
برق اس��تان های مختلف کشور تعویض کابل های مسی در دستور 

کار قرار گرفته است.
این مقام مس��ئول با تاکید بر اینکه در شرایط فعلی حدود 30 
درصد ش��بکه سیم مس��ی به کابل خود نگهدار تبدیل شده است، 
اظهار داش��ت: با همکاری صنعت برق و نیروی انتظامی و تعویض 
کابل ها میزان کابل دزدی و سرقت از شبکه برق کشور به حداقل 

کاهش یافته و در برخی مناطق به طور کامل متوقف شده است.
حائری درباره آخرین وضعیت کاهش تعداد انشعابات غیرمجاز 
از  شبکه برق کشور هم توضیح داد: برداشت غیرمجاز از شبکه برق 

یک نوع تلفات در سطح شبکه سراسری برق است.
مدیرعامل شرکت توانیر تلفات فعلی در سطح شبکه برق را حدود 
16 درص��د عنوان کرد و افزود: برای مقابله با انش��عابات غیرمجاز، 
طراحی، س��اخت، نصب و راه اندازی ش��بکه های برق دیجیتال در 

دستور کار قرار گرفته است.
گفتنی اس��ت در حال حاضر در شرکت های توزیع برق فعالیت 
گروه های نظارت و بازرسی شدت گرفته است و حتی در برخی از 
استان های جنوبی کشور تعدادی از سارقان و تخلفات گسترده برق 
همچون دس��ت  کاری کنتورهای برق شناسایی و به مراجع قضائی 

معرفی شده اند.
بر این اساس گروه هایی با به کارگیری شیوه ای جدید، اقدام به 
از کار انداختن کنتورهای سه فاز دیجیتال برق کرده و زمینه بروز 
اخت��ال در میزان عدد واقعی برق مصرفی را فراهم کرده اند که با 
حضور تیم های بازرسی در شرکت های توزیع برق شناسایی شده اند.

از سال گذشته تاکنون رخ داده است
سرقت 30 میلیارد تومان کابل مسی

 از شبکه برق کشور

عضو کمیس�یون برنامه، بودجه و محاس�بات مجلس 
گف�ت: در ای�ن کمیس�یون در حال ارائه پیش�نهادي به 
صورت ماده واحده هستیم که براساس آن  سه دهک از 
پردرآمدترین افراد جامعه از دریافت رایانه نقدی  حذف 

می شوند.
علي محم��د احم��دي نماینده دهلران در گفتگو با باش��گاه 
خبرنگاران از تصمیم کمیس��یون برنامه، بودجه و محاس��بات 
مجلس برای الزام دولت به حذف 3 دهک از لیست یارانه بگیران 
خبر داد و گفت: در هیچ کجاي دنیا این تجربه وجود ندارد که 

به همه مردم به شکل فراگیر و یکسان یارانه بدهند. 
وي افزود: تمام اهداف یارانه اي این است که برابري هاي توزیع 
درآمد تعدیل شود و مکانیزمي که ما دنبال مي کنیم نه از کارآیي 

برخوردار است و نه از عدالت. 
احمدي تصریح کرد: در بعد کارآیي معمولا یارانه هایي مفید 
هستند که مي توانند الگوي مصرف را جهت داده و تخصیص را 

بهبود بخشند که این ویژگي ها در یارانه ما وجود ندارد. 
وي افزود: در بعد توزیع که همان عدالت است وقتي به شکل 
فراگیر و یکسان یارانه مي دهیم در این نحوه تخصیص نیز موقعیت 
هی��چ کس در زمان یارانه نس��بت به قبل تغییر نمي کند یعني 

همان روند قبلي در شرایط یارانه اي نیز وجود دارد. 
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات ادامه داد: نکته مهم 
این است که عاوه بر مصارف یارانه بحث منابع یارانه مطرح است. 

وي گفت: عمدتا اگر منابع یارانه ها به شکلي تامین شود که 
ایجاد توهم پولي کرده و نوعي مالیات تورم را به جامعه تحمیل 

کند، هیچ کمکي به اقتصاد جامعه نمي کند. 
احمدي با بیان این که متاسفانه روند یارانه اي ما از این روش 
برخوردار است، گفت: ما منابع هدفمندي را به شکل غیرکارآمد 
تامین مي کنیم یعني دولت یا مجبور مي شود از سیستم بانکي 
استقراض کرده و اقدام به انتشار اسکناس کند یا از صندوق توسعه 
ملي برداش��ت کند و یا به اجبار از بودجه شرکت ها و موسسات 
دولتي برداش��ت کند که همه این موارد مستقیم وغیرمستقیم 
پایه پول��ي را تحت تاثیر قرار مي دهد و ضریب فزاینده پولي را 

تقویت کرده و در عرض سه چهار ماه تورم پدید مي آید. 
عضو کمیس��یون برنامه، بودجه و محاسبه در ادامه تصریح 
کرد: این که آیا ما با حذف دهک هاي پردرآمد یارانه بگیر موافق 
هس��تیم یا خیر؟ بله، قطعا موافقیم اما یک ماحظه وجود دارد 
که آیا دولت مکانیزم لازم براي شناسایي این دهک ها را دارد؟ 

وي با بیان این که این بخش مهم اس��ت، گفت: علي القاعده 
اگر دولت بخواهد وارد این بحث شده و بخواهد هدفمند واقعي 

را انجام بدهد باید حداقل 3 الي 4 دهک را حذف کند. 
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات افزود: ما در این 
کمیسیون در حال ارائه پیشنهادي به صورت ماده واحده هستیم 
که دولت در شش ماهه دوم امسال و براي سال 93 در صورت 
تداوم هدفمندي که قطعا ادامه مي دهد حداقل باید 3 دهک از 

پردرآمدترین افراد جامعه را حذف کند. 
وي افزود: براین اس��اس دهک ه��اي 8، 9 و 10 یارانه بگیر و 
یا به عبارتي 30 درصد یارانه بگیران جامعه حذف خواهند شد. 
احم��دي ادامه داد: ای��ن تصمیم مي تواند ب��ا اصاح قانون 
هدفمندسازي یارانه ها و با الحاق به آن انجام شود و با تصویب 
آن دولت مکلف به اجراي آن خواهد شد و دیگر اختیاري نیست. 
نماینده دهلران در ادامه اظهار داش��ت: در حال حاضر ما با 
مش��کل جدي مواجه هستیم چرا که دولت توان این که منابع 

دولتي هدفمندسازي یارانه ها را تامین کند، ندارد. 
وي گفت: قرار بود در نیمه دوم سال جاري قیمت حامل هاي 
انرژي افزایش پیدا کند که به دلیل آثار تورمي دولت تحمل کرده 

و وارد این بحث نشده است. 
احم��دي افزود :البته دولت یک پیش��نهاد نی��ز دارد که در 
لایحه اصاح قانون بودجه به آن اشاره مي کند که 6 درصد مازاد 
درآمدهاي صندوق توسعه ملي را برداشت کرده و تزریق کند که 

این اقدام سوراخ کردن صندوق توسعه ملي است. 
احمدي ادامه داد: نمایندگان در زمان بررسي لایحه بودجه 
92 با برداشت از صندوق توسعه ملي مخالف بودند و علت مخالفت 
آن ها این است که نمي خواهند سرنوشت صندوق توسعه ملي به 

سرنوشت حساب ذخیره ارزي مبتا شود. 
وي در ادامه گفت: لذا تنها راه این است که به سمت انتشار 
اسکناس برویم که این روش نیز با وضعیت رشد نقدینگي کشور 
به صرفه نیست بنابراین باید نحوه پرداخت یارانه ها اصاح شود. 

احمدي در پایان تصریح کرد: در خصوص فوریت این طرح 
بحثي نشده ولي قطعا نیازمند توجه جدي نمایندگان است. 

این در حالي اس��ت که حمیدرضا فولادگر نماینده اصفهان 
نیز در این رابطه گفت: با این که شیوه پرداخت یارانه ها تجدید 

نظر شود، موافقم. 
وي افزود: این که براي تمام اقشار، آن هم به صورت مساوي 

و نقدي یارانه پرداخت شود، موافق نیستم. 
رئیس کمیسیون ویژه حمایت از تولید ملي و نظارت بر اصل 
44 قانون اساسي تصریح کرد: در قانون هدفمندسازي یارانه ها 
نیز به پرداخت نقدي، غیرنقدي کمک به مسکن، بیمه، اشتغال 
و سامت اشاره شده بنابراین صرفا پرداخت یارانه نقدي تاکید 

نشده است. 
فولادگ��ر اف��زود: معتق��دم ب��راي ورود به اجراي ف��از دوم 
هدفمندس��ازي یارانه ها باید این رویه تجدیدنظر ش��ود و صرفا 
حذف یک دهک نباید مورد نظر باشد چرا که به صورت جدي 

در خصوص نحوه پرداخت ها تصمیم گیري شود.
همچنین جعفر قادری رئیس کمیته اقتصادی کمیس��یون 
برنامه، بودجه و محاسبات به موضوع حذف پرداخت یارانه نقدی 
به دهک های بالا اشاره کرد و گفت:  معتقدیم دولت اختیار حذف 

برخی دهک های بالا را دارد.
وی تصریح ک��رد: در قانون هدفمن��دی یارانه ها نیز چنین 
موضوعی پیش بینی ش��ده و البته دولت راه دیگری به جز این 

ندارد. 
نماینده شیراز تصریح کرد: معتقدیم دلیلی ندارد به دهک های 

بالای درآمدی یارانه نقدی پرداخت شود.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات تاکید کرد: حذف 
یا عدم حذف پرداخت یارانه  نقدی به دهک های بالای درآمدی 

در اختیار دولت است .
اضاف��ه می ش��ود؛ در راس��تای اج��رای قان��ون 16 ماده ای 
هدفمندکردن یارانه ها، اقشار مختلف جامعه به لحاظ اقتصادی 
به 10 دهک تقسیم شد که به ترتیب از اقشار کم درآمد شروع 

و به اقشار پردرآمد منتهی می شود.
البته همزمان با آغاز اجرای قانون هدفمندسازی یارانه ها برخی 
دهک ه��ای پردرآمد به صورت اختیاری اقدام به حذف دریافت 
یاران��ه نقدی کردند و دول��ت دهم نیز موضوع حذف 8 میلیون 
خانوار پردرآمد را جزء برنامه های خود قرار داده بود که عمر آن 

به اجرای این تصمیم نرسید .
همچنین نمایندگان در نظر داردند موضوع هدفمندي سازي 
یارانه ها را نیز در خال بررسي لایحه  اصاح قانون بودجه 92 

بررسي کنند.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس:
یارانه نقدی 30 درصد از یارانه بگیران 

قطع می  شود 
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